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Geacht college en gemeenteraadsfracties, 

Graag maken wij gebruik van de geboden gelegenheid om stil te staan bij het plan voor 

de aanleg van een grote steiger voor rivier cruises in het stadje Tholen. 

Tholen, mei 2024. 

Was getekend.  14 Bewoners van het Waterfront Tholen, alsmede een aantal bewoners 

van de woonwijken Buitenzorg, Ten Ankerweg en Molenhoek en tenslotte  het bestuur 

van de stichting Mandeligheid Waterfront Tholen, vertegenwoordigend de bewoners 

van het Waterfront (ca. 120 woningen).  

 

 

 

Managementsamenvatting: 

Tromgeroffel alsjeblieft….. Een groep van vijftien inwoners van het Waterfront, 

de wijken Buitenzorg en Molenhoek hebben zich gebogen over de bouw van een 

grote steiger voor riviercruiseboten. Hun visie is samengevat in onderstaande 

notitie. Die notitie dient  als reactie op de vraag van het gemeentebestuur om 

eventuele standpunten kenbaar te maken.  

Laten we vooropstellen, dat we niemand willen krenken – en om dat lelijke woord 

maar te gebruiken – u ook niet willen beschuldigen. 

De kwestie richt zich in het bijzonder op de mogelijke overlast in de vorm van 

dieseluitstoot en geluid, alsmede  - last but certainly not least - de financiële 

consequenties voor de Thoolse belastingbetaler.  

Doodzonde van de centen - denken wij - , want de exploitatie van de steiger leidt 

onherroepelijk tot grote jaarlijkse financiële verliezen. Steek dan energie in het 

ontgassen van de chemische tankers die regelmatig het Waterfront, de stadskern 

en Buitenzorg  belasten of benut het voor impulsen in de kleine kernen. Geef 

prioriteit aan een walaansluiting in de rijks vluchthaven. Of probeer met subsidie 

van de EU een (bestaande) steiger met walaansluiting in de rijks vluchthaven tot 

stand te brengen.  
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Over  het geluid ten gevolge van de dieselgeneratoren  – naast luid klinkende 

geluidsinstallaties  aan boord van die schepen -  moet overigens niet 

geringschattend worden gedacht zoals u dat elders in dit stuk leest. En datzelfde 

geldt voor de kwalijke uitstoot, bevattend veel fijnstof naast stank overlast.  

Hoewel onderstaande analyse wellicht minder opwindend is dan een ritje in een 

achtbaan beloven wij dat deze notitie de moeite waard is om te lezen.  

Wij nodigen u uit om achterover te leunen, te ontspannen en ons te laten 

uitleggen wat de belangrijkste bevindingen en aanbevelingen zijn.  

Het bestuur van de stichting Mandeligheid Waterfront Tholen – 

vertegenwoordigend bijna 300 inwoners van het Waterfront – ondersteunt 

trouwens dit stuk, evenals een aantal bewoners van de wijken Molenhoek en 

Buitenzorg.  

 We spreken over een prestigieus project, dat associaties oproept – zo u 

wilt - met de Toren van Babel. Het lijkt een illustratie van hoogmoed, zo 

leert ons die legende. Lees verder op bladzijde 6. 

 We zijn teleurgesteld over de methodiek die gevolgd werd met betrekking 

tot de inspraak en participatie. Een strategische aanpak misschien – zo 

vragen wij ons af - om kritiek in de kiem te smoren?? Zo beweren boze 

tongen. Lees verder op bladzijde 7. 

 Wij vragen aandacht voor de esthetische aankleding van de grootschalige 

steiger in de context van het beschermd stadsgezicht en de fraaie 

duurzame wijze waarop het keermiddel esthetisch werd vormgegeven. 

Creëer aub geen vlag op een modderschuit. Lees verder op bladzijde 8. 

 Wat doet de gemeente met de Zondagsrust gelet op de opstelling van de 

SGP om nog maar te zwijgen over de performance van de VVD in dit 

opzicht. We constateren een wat cryptische formulering met de 

(voorzichtige) conclusie, dat de steiger niet op Zondag wordt opengesteld. 

Lees verder op bladzijde 8 en volgende. 

 De vraag dringt zich op of het niet toelaten van rivier cruiseboten op 

Zondag strijdig is met de Zondagswet?  Op basis van onze analyse stellen 

we vast, dat er sprake is van een absolute strijdigheid. Elders in deze notitie 

Dit prestigieus project roept associaties op met de Toren van Babel. Het 

lijkt een illustratie van hoogmoed, zo leert ons die legende. 
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wordt dat standpunt onderbouwd met relevante gerechtelijke uitspraken. 

Lees dat verder op bladzijde 9.  

 Hoe zal de burgemeester met een strijdigheid met de Zondagswet 

omspringen?? De burgemeester heeft het recht om een besluit – dat in 

strijd is met de wet -  ter vernietiging voor te dragen en wel op grond van 

artikel 268 van de Gemeentewet.  

Lees verder op de bladzijden 9 en 10.                                     

 Het gebruikmaken van dat vernietigingsrecht door de burgemeester blijkt 

ook lokaal politieke spanningen en conflicten op te roepen op grond 

waarvan het soms een dode letter blijkt! 

 Een groot deel van de rivier cruiseboten beschikt niet over een eigen 

walaansluiting. Dus dan is het gebruik van dieselgeneratoren noodzakelijk. 

De projectleider  die de presentatie namens de gemeente verzorgde 

meende echter het tegenovergestelde. Lees verder op bladzijden 10 en 11.  

 Dieselgeneratoren voor de opwekking van elektriciteit op 

riviercruiseboten zijn vervuilend en geven relatief veel stankoverlast. Deze 

fijn stoffen zijn daarnaast zonder te overdrijven een bedreiging voor de 

volksgezondheid. Gevoelig vanwege de korte afstand naar de oude 

stadskern, de woonwijken Buitenzorg, Molenhoek en het Waterfront. 

Lees verder op bladzijden 11 en 12. 

 Worden schepen die niet over een walaansluiting beschikken en dus 

dieselgeneratoren moeten inzetten niet toegelaten?  Daarmee mis je wel 

een groot deel van de markt! 

 Dieselgeneratoren – althans de oudere - maken relatief veel lawaai. Met 

name de lage tonen worden als hinderlijk ervaren. Geluidsoverlast van de 

generatoren is een niet gering issue. De lage frequenties van het geluid van 

de dieselaggregaten wordt door sommige mensen in de woonwijk 

Buitenzorg nu al als hinderlijk beschouwd. Zo herinneren wij ons 

raadsvragen van de PvdA/Groen Links over het gebruik van 

dieselgeneratoren in de huidige rijks vluchthaven. En dan met name in de 

nachtelijke uren.  

Lees verder op bladzijde 12. 

 Wij nemen aan dat de rivier cruiseboten in zijn algemeenheid niet als party 

boot zullen fungeren. Overlast van muziek enz. lijkt daarom uitgesloten. 
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 Het maken van een walaansluiting betekent de aanleg van een nieuwe 

(forse) elektriciteitskabel. Vanwege het grote gebrek aan capaciteit in het 

Thools elektriciteitsnet moet rekening worden gehouden met een levertijd 

van ettelijke jaren. Lees verder op pagina 11. 

 Ervaringen tekenden wij op van de riviercruiseboot de Zonnebloem toen 

Bergen op Zoom werd aangedaan en dat leest u elders in dit stuk terug. 

 Een afmeervoorziening in de Rijksvluchthaven lijkt veel logischer. De rijks 

vluchthaven geldt als een vluchthaven voor al het scheepvaartverkeer op 

het Schelde-Rijnkanaal, terwijl rivier-cruiseboten – as we speak – in de rijks 

vluchthaven al jaren worden toegelaten. Daar liggen de boten gratis. 

 Het aanlopen van Tholen in een nauw vaarwater met grote rivier-

cruiseboten vraagt veel baggerwerk. Zwaaien (de nautische termen voor 

het  draaien van een boot) lijkt bij de steiger niet mogelijk en geeft dus 

beperkingen. Achteruit terugvaren is daarom noodzakelijk vanwege het 

smalle en het ondiepe vaarwater. Nautisch uitvoerbaar, maar onveilig voor 

de recreatievaart in dat smalle vaarwater. 

 In de notitie wordt uitgegaan van een begrotingssom van € 2,5 mio. Zijnde, 

volgens de presentatie, het worst case scenario. Vanwege de 

kostenstijgingen sinds het samenstellen van de begroting en de te 

verwachten inflatiespiraal als gevolg van de recente hyperinflatie  lijkt het 

realistisch dat bedrag op zijn minst als uitgangspunt te hanteren. Lees 

verder op bladzijde 24 en volgende. 

 Is er sprake van “wensdenken” als de marktpositie voor rivier cruiseboten 

wordt ingeschat? Het riekt naar een hoop op zegenbeleid. Lees verder op 

bladzijde 13. 

 De rederij AMA geeft een eigen optimistische marktinschatting. Veel boten 

en hoge opbrengsten. Maar de slager keurt natuurlijk wel zijn eigen vlees 

en het is allemaal vrijblijvend.  

 De opbrengst van het havengeld wordt door AMA zwaar overdreven. 

Elders variëren de tarieven tussen € 0 in Dordrecht en € 2,56 voor de 

binnenstad van Amsterdam per m’ (LOA) als maximum.  

Het bestedingsefffect van de passagiers wordt sterk overdreven. Zie het 

verhaal in BndeStem, in Willemstad blijkt de zilvervloot echt niet binnen 

te varen 
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 Dat staat in schril contrast met de cabareteske en ongeloofwaardige wijze, 

waarop AMA de inkomsten voor Tholen prognosticeert. Als een baltsende 

Paradijsvogel worden u en wij gepaaid met heel rooskleurige 

vooruitzichten in de vorm van hoge aantallen toeristen die veel gaan 

spenderen in het stadje Tholen.  

Lees verder op de bladzijden 21 en volgende. 

 Toeristenbelasting dient niet voor de aflossing van een gemeentelijke 

investering zoals AMA gemakshalve suggereert. In dit stuk leest u een 

aantal rechterlijke uitspraken die dat standpunt bevestigen. 

 Het fraaie stadje Tholen ten spijt, Tholen mist voldoende highlights. En 

waarom zouden de rivier cruise boten dan in groten getale naar Tholen 

komen. 

 Er zijn slechts 2 intentieverklaringen die bovendien boterzacht zijn. Harde 

contracten ontbreken. Onverantwoord om dat als basis te hanteren voor 

een zo’n grote investering. 

 Het bestedingseffect van de passagiers wordt sterk overdreven. In een 

artikel in BNdeSTem wordt dat zogenaamde grote bestedingseffect 

volledig ontkracht. De uiterst negatieve ervaringen van de horeca en 

middenstand van Willemstad worden geschetst. De zilvervloot blijkt er 

niet binnen te varen! Lees verder op bladzijde 22. 

 De liggelden, c.q. de havenopbrengsten in de grote steden als Amsterdam, 

Dordrecht (geen liggeld verschuldigd!), Zaandam, Deventer, Hoorn enz. 

blijken opvallend laag te zijn met tarieven tussen  € 0 en maximaal € 2,56 

Het jaarlijks verlies – over de rug van de Thoolse belastingbetaler – 

ramen wij consciëntieus op ruim € 162.000,-. En dan moet de rente niet 

te hard stijgen!. 

Blijf realistisch over uw positie en marktkansen. Vermijd het idee 
dat iedereen u bewondert. Bescheidenheid kan helpen om uw 
perspectief helder te houden. Het voorkomt geldverspilling en 
frustratie...Een nederig perspectief houdt je portemonnee vol en 
geest helder. Bescheidenheid is vaak de sleutel tot succes. 
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per strekkende meter bootlengte. Voor de binnenstad van Amsterdam 

geldt het hoogste tarief.. 

 De jaarlijkse financiële exploitatielasten berekenen wij op € 192.628,-. Dat 

kan hoger uitpakken als de rente blijft stijgen. DE ECB verwacht dat wel! 

 De havenopbrengsten  worden door ons in het gunstigste geval geschat op 

€ 23.400 per jaar, is een jaarlijks exploitatieverlies – over de rug van de 

Thoolse belastingbetaler – van ruim € 162.628,-. Eventueel hoger als de 

rente blijft stijgen. En dat laatste verwacht zowel de Nederlandse Bank als 

de Europese Centrale Bank.  Lees verder op bladzijde 26 en volgende.  

 Wacht nog even met het uitrollen van de rode loper of in dit geval de  

Thoolse loopplank voor de rivier cruise boten en lenig eerst andere 

Thoolse noden, c.q. prioriteiten, zo is de conclusie en aanbeveling als u ons 

toestaat. 

 Geef bijvoorbeeld prioriteit aan het beteugelen van het ontgassen van 

chemische tanks die langs Tholen varen en de gezondheid ernstig 

aantasten. Breng in beeld hoe het werkelijk gesteld is met de luchtkwaliteit 

in Tholen vanwege het scheepvaartverkeer. 

 De gemeenteraad van Bergen op Zoom nam onlangs een motie aan over 

het beteugelen  van ontgassing op het Schelde-Rijnkanaal! Een wezenlijk 

probleem. 

 Meer reuring en dynamiek in het stadje versterkt de leefbaarheid. Dus de 

komst van riviercruiseboten op zichzelf is prima. Maar het moet 

verantwoord zijn.  Probeer in de tussentijd subsidie te genereren voor een 

steiger in de rijks vluchthaven in het kader van het EU Interreg programma 

zoals de jachthaven van Sint-Annaland ook een subsidie van ruim € 1 mio 

wist te organiseren voor het aanschaffen van nieuwe steigers ten behoeve 

van het aantrekken van pleziervaartboten. Die bezoekers in de jachthaven 

van Sint-Annaland besteden trouwens aanzienlijk meer en verblijven er 

ook langer! 

De toren van Babel… 

“Laten we een stad bouwen met een toren die tot in de hemel reikt. Dat zal ons 
beroemd maken, en we zullen niet over de hele aarde verspreid raken. Maar toen 
daalde de Heer af om te kijken naar de stad en de toren die mensen aan het 
bouwen waren”.  
De bouw van de toren werd gestaakt, omdat God het als hoogmoedig 
beschouwde en wars was van verlangen naar macht en controle. 
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Die associatie kwam bij ons bovendrijven toen wij recent de presentatie 
aanhoorden over de aanleg van een grote steiger voor cruiseboten in Tholen. De 
presentator verviel in veel ronkende volzinnen als het gaat over de economische 
effecten van het bezoek van rivier cruiseboten met zelfs continentale en 
intercontinentale gasten aan boord. Voorts veel  optimisme over het groot 
aantal rivier cruiseboten, dat Tholen gaat aandoen. Tegelijkertijd betrapten we 
hem ook op veel wensdenken en leek zijn betoog soms gespeend van realiteit. 
Overdrijven werd tot kunst verheven. Kwalificaties als uitmuntend, fenomenaal 
en zeer kansrijk passeerden te veel de revue. 

De “gladde en woordenrijke” presentatie ten spijt  waren wij teleurgesteld over 

de aanpak van de “inspraak” avond. Als het college werkelijk participatie en 

inspraak voorstaat moet je dat goed invullen. En dus na de presentatie van het 

plan gelegenheid geven om vragen te stellen. En bij voorkeur via een centrale 

aanpak, zodat iedereen kennis kan nemen van de vragen, opmerkingen en 

loftuitingen. 

Maar helaas werd die gelegenheid niet geboden. En we moesten  volstaan met 

het individueel benaderen van de projectleider. Met een openbaar vragenuurtje 

hoort men wat de visie van anderen is en kan men aldus tot een beter en 

genuanceerdere oordeelsvorming komen. Nu werd gekozen voor de veilige 

methodiek en speelde dat zich individueel af. Boze geesten veronderstelden, dat 

voor die aanpak bewust werd gekozen om aldus eventuele kritiek in de kiem te 

smoren.  En niet manifest te laten worden, dat er veel kritiek bestaat vanwege 

de hoge kosten enz. enz. 

Laten we vooropstellen, dat we als bewoners van het Waterfront Tholen en de 

wijken Molenhoek en Buitenzorg hechten aan een versterking van de 

leefbaarheid van de oude, fraaie stadskern. Naar ons oordeel is een dergelijke 

voorziening op zichzelf een leuke toevoeging die mogelijk leidt tot levendigheid 

en het bruisend vermogen van het stadje kan verbeteren Cruise boten kunnen 

daaraan een (relatieve) bijdrage leveren. Alleen al het binnenvaren door het 

smalle vaarwater  levert spektakel op. Tegelijkertijd moeten de effecten  ook niet 

worden overdreven.  De aanleg van de (dure) steiger voor de riviercruises in het 

Er was geen openbaar vragenuurtje tijdens de informatie- en inspraakavond. 

Een bewust gekozen strategische  strategie om de kritiek in de kiem te 

smoren??? 
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stadje Tholen roept daarnaast een aantal vragen op. In willekeurige volgorde 

wordt dat hieronder puntsgewijs weergegeven.  

1.Esthetische invulling. Aandachtspunt lijkt ons allereerst de esthetische 
aankleding. Het bezoek van rivier cruiseboten is een seizoen activiteit en voltrekt 
zich hoofdzakelijk in de periode van mei tot en met september. Voor een groot 
deel van het jaar wordt de steiger dus niet benut en heeft het milieu bewuste 
oog een onbelemmerd en direct zicht op die grote kale steigervoorziening. Toen 
de aanleg van het keermiddel een aantal jaren geleden aan de orde kwam 
hebben we als bewoners van het Waterfront samen met anderen gepleit voor 
een historische invulling, die recht doet aan het beschermd stadsgezicht van 
Tholen.  

Dat leidde ertoe, dat Rijkswaterstaat na enig aandringen bereid bleek 
gemetselde wanden toe te passen, een duurzame sluisdeur in Corte staal 
uitvoering te bezigen met een remmingwerk in de vorm van een historisch 
staketsel, alsmede natuurstenen en passende verlichting. Het daaruit 
voortvloeiende meerwerk bedroeg ca. € 120.000,-. Naar ons idee een geslaagd 
concept. Helemaal passend in de historische context en getuigend van een 
duurzame aanpak. 

Het zou betreurenswaardig zijn als de betrekkelijk grootschalig, nieuw te maken 
steiger voor de cruiseboten breekt met die aanpak door eigentijdse materialen 
toe te passen, die gegeven het Thools beschermd stadsgezicht als een vlag op 
een modderschuit staan.  

Weliswaar zal dit tot hogere kosten leiden, maar het lijkt ons getuigen van een 
zorgvuldige landschappelijke en esthetische invulling. Daarom een pleidooi om 
daar aandacht aan te schenken en de historiserende aanpak in de 
steigeruitstraling voort te zetten.  

Overigens lijkt een deel van de locatie binnen de grens van het beschermd 
stadsgezicht van Tholen te vallen. En ligt overleg met de Rijksdienst voor het 
Cultureel Erfgoed voor de hand vanwege de nieuwe Omgevingswet.  Getoetst 
zal moeten worden of de steigerwerken het beschermd stadsgezicht niet 
beschadigen of ontsieren. Het aanzicht en de waardering van het stadsbeeld mag 
dus niet negatief beïnvloed worden. Een betonnen steiger enz. enz. is uit den 
boze om nog maar een eerste aftrap te geven.               

2.Zondagsrust. Wat doet de gemeente met de Zondagsrust…De SGP is al 

decennialang aan het bewind met een VVD die de SGP  als een lakei volgt (denk 

aan de regenboogvlag, het ambtsgebed, de strandjes enz.). Wij citeren een 

cryptisch zinnetje uit het relevante rapport, inzake de aanleg van de steiger:  
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“Er is met rederijen gesproken over de zondagsrust op Tholen. De meeste 

rederijen hebben aangegeven dat, indien zij tijdig worden geïnformeerd 

(minimaal twee jaar van tevoren), de zondagsrust niet als reden te zien om niet 

naar Tholen te komen.”  

In de PZC lezen we even later het volgende: “Uit een eerdere discussie in de raad 

is gebleken, dat bij de aankomst van schepen de zondagsrust in acht genomen 

moet worden. “Hierover is met rederijen gesproken en ook is er gekeken naar hoe 

overige gemeenten hier mee omgaan”, aldus het college”. 

Beide citaten leiden tot de (voorzichtige) conclusie, dat de steiger op Zondag niet 

gebruikt mag  worden. Hoewel, het blijft mistig?? 

Is het niet toelaten van cruiseboten op Zondag in strijd met de Zondagswet?  
Artikel 7 van de Zondagswet verbiedt om verbodsbepalingen in het leven te 
roepen omtrent sportbeoefening of andere vormen van ontspanning op Zondag. 
Naar ons oordeel is het niet openstellen van de steiger in strijd met de 
Zondagswet. Kennelijk negeert het college deze bepaling. Die strijdigheid wordt 
bevestigd in de zaak van de gemeente Texel tegen de Vereniging Texels Eigen 
Stoomboot Onderneming (VTESO). 

In deze zaak was de gemeente Texel voornemens om op zondag de veerdienst 
van VTESO van en naar het eiland stil te leggen. VTESO was het hier niet mee 
eens en spande een kort geding aan. De rechter oordeelde dat de veerdienst van 
VTESO als openbare vermakelijkheid, lees vorm van ontspanning kon worden 
aangemerkt en dat het stilleggen van de veerdienst op zondag in strijd was met 
artikel 7 van de Zondagswet. 

Een ander voorbeeld is de zaak van een bioscoop in Amsterdam die op zondag 
de deuren gesloten hield. Het Amsterdamse college van burgemeester en 
wethouders stelde dat de bioscoop geen openbare vermakelijkheid was en dat 
het sluiten op zondag dus was toegestaan. De rechter oordeelde echter dat de 
bioscoop wel als openbare vermakelijkheid moest worden beschouwd en dat het 
sluiten op zondag in strijd was met artikel 7 van de Zondagswet. 

Volgens diverse onderzoeken beschikt een belangrijk deel van de rivier 

cruiseboten nog niet over een walaansluiting. Dat betekent geluidsoverlast en 

erger nog uitstoot van fijnstof die de volksgezondheid bedreigen. 
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Niettemin zullen we bij de verdere bespreking en financiële beoordeling uitgaan 
van een sluiting op Zondag. Aannemend, dat de burgemeester dat besluit niet 
ter vernietiging voordraagt aan de Kroon, c.q. de minister van Binnenlandse 
Zaken.   

Het recht van vernietiging is vastgelegd in artikel 268 van de gemeentewet. Een 
belangrijk instrument voor de handhaving van de rechtsstaat op lokaal niveau. 
Evenwel niet te vroeg juichen, want het kan ook weer leiden tot politieke 
spanningen en conflicten op lokaal niveau. Daarom springen sommige 
burgemeesters terughoudend met dat instrument om. 

3.Walvoorziening voor de grote elektriciteitsbehoefte op rivier cruiseboten. 
Tijdens de presentatie  werd onduidelijk, of de gemeente rivier cruiseboten 
weigert die niet over een walaansluiting beschikken. Daarom gaan we er 
vooralsnog vanuit, dat riviercruise boten met dieselgeneratoren aan boord 
zullen worden toegestaan. Temeer, omdat veel riviercruise boten niet over een 
walaansluiting beschikken en daardoor een grootdeel van de markt zou worden 
gemist. 

Nogmaals, een belangrijk deel van de rivier cruise boten beschikt niet over een 
walvoorziening en moet via het gebruik van aggregaten of dieselgeneratoren 
eigen elektriciteit opwekken. Een artikel uit de Nederlandse nieuwswebsite NOS 
geeft aan dat ongeveer 60% van de riviercruiseschepen in Nederland gebruik 
maakt van walstroom. Het artikel vermeldt echter ook, dat er nog steeds heel 
veel schepen zijn die afhankelijk zijn van hun eigen generatoren om stroom op 
te wekken tijdens het aanleggen in de havens, zeg dus grofweg 40%.  

In Nederland heeft Koninklijke BLN-Schuttevaer aangegeven dat een toenemend 
aantal riviercruiseboten inmiddels zijn uitgerust met walaansluitingen en dat het 
gebruik van dieselgeneratoren daarom steeds verder wordt teruggedrongen. 
Het exacte percentage boten dat nog gebruik maakt van dieselgeneratoren is 
echter niet bekend. Wij verwijzen naar het NOS onderzoek, dat een percentage 
van ca. 40% noemt, dat niet beschikt over een walaansluiting. 

In België heeft FEBER aangegeven dat er nog steeds veel riviercruiseboten zijn 
die gebruik maken van dieselgeneratoren, omdat niet overal walaansluitingen 
beschikbaar zijn en vervanging een relatief grote investering vraagt. Het is echter 
niet bekend wat het precieze percentage boten is dat nog gebruik maakt van 
dieselgeneratoren. 
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In Duitsland heeft BDB aangegeven dat er steeds meer riviercruiseboten worden 
uitgerust met walaansluitingen en dat het gebruik van dieselgeneratoren 
daarom langzaam afneemt. Het exacte percentage boten dat nog gebruik maakt 
van dieselgeneratoren is echter niet bekend. 

In Frankrijk heeft UMIH aangegeven dat het gebruik van dieselgeneratoren op 
riviercruiseboten nog steeds veel voorkomt, omdat er nog niet overal 
walaansluitingen beschikbaar zijn. Het is echter niet bekend wat het precieze 
percentage boten is dat nog gebruik maakt van dieselgeneratoren. 

In Oostenrijk is de Donau een belangrijke rivier voor riviercruiseboten. Het 
Oostenrijkse ministerie van Verkeer, Innovatie en Technologie heeft aangegeven 
dat er steeds meer walaansluitingen beschikbaar komen langs de Donau, 
waardoor het gebruik van dieselgeneratoren vermoedelijk zal afnemen.  

Dieselgeneratoren maken veel lawaai en dat zo dicht bij het stadje. Ze stoten 
bovendien continu vervuilende stoffen uit die uitwaaieren over het stadje, de 
wijken Molenhoek, Buitenzorg en het Waterfront. Slecht nogmaals voor de 
gezondheid.  

Walstroom is de ultieme oplossing, maar een groot aantal  cruiseboten blijkt 

zoals gezegd daarover niet te beschikken. Mogen ze dan wel afmeren in Tholen 

en geldt er een verplichting om over walstroom te beschikken? De indruk 

bestond, dat de gemeente Tholen dat niet gaat weigeren. 

De Thoolse projectleider gaf aan dat bijna alle riviercruise boten over een 

walaansluiting beschikken en dus geen generatoren behoeven toe te passen. Een 

uitspraak die niet correct blijkt. Hij liet voorts in het midden of schepen zonder 

walaansluiting zullen worden geweigerd. We hebben enkele havenmeesters in 

den lande geïnterviewd en van die zijde wordt ook aangegeven, dat vele 

riviercruisesboten – met name de oudere en de boten in hert lagere segment  – 

nog niet beschikken over een walaansluiting en dus zijn aangewezen op het 

gebruik van dieselgeneratoren. 

4.Geluidsoverlast ten gevolge van de dieselgeneratoren. 

Wij kunnen ons herinneren, dat de PvdA/Groen Links fractie vragen heeft gesteld 

over het zwaar brommend geluid van generatoren in de rijks vluchthaven. Dat 

heeft ertoe geleid, dat enkele bewoners in Buitenzorg zijn verhuisd vanwege die 

overlast. Die fractie heeft  toen onderzoek gedaan naar aanleiding van klachten 

uit de Touwslagersdreef als we ons goed kunnen herinneren. Daarbij bleek, dat 
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met name de lage frequenties en het geluid van de dieselgeneratoren door 

sommige mensen als zeer hinderlijk werd ervaren.  

Diezelfde fractie heeft dat probleem al jaren geleden ook bij Rijkswaterstaat 

aangekaart. Naar aanleiding daarvan heeft Rijkswaterstaat toegezegd, dat 

walstroom in de rijks vluchthaven wordt aangelegd. In het overleg met 

Rijkswaterstaat en de Brabantse Delta staat dat knelpunt op de agenda, maar 

kennelijk heeft het geen prioriteit. Want ook de rijks vluchthaven beschikt nog 

steeds niet over walstroom.  

Overigens wordt ook elders in den lande geluidsoverlast van rivier cruise boten 

ervaren,  zowel van dieselgeneratoren als van de geluidsinstallaties aan boord. 

• In juli 2019 meldde NH Nieuws klachten van omwonenden in 

Alkmaar over geluidsoverlast van riviercruiseboten die door de stad 

voeren. De boten werden genoemd als een bron van geluidsoverlast 

door hun geluidsinstallaties en door de drukke vaarroute die door 

de stad loopt. 

• In augustus 2019 berichtte de lokale krant Gooi- en Eemlander over 

klachten van omwonenden in Huizen over geluidsoverlast van 

riviercruiseboten die aanmeerden in de buurt van de oude haven van 

Huizen. De boten werden genoemd als een bron van geluidsoverlast 

door hun dieselgeneratoren en hun geluidsinstallaties. 

• In september 2019 meldde de regionale krant De Stentor klachten 

van omwonenden in Zutphen over geluidsoverlast van 

riviercruiseboten die aanmeerden in de stad. De boten werden 

genoemd als een bron van geluidshinder door hun 

dieselgeneratoren en hun geluidsinstallaties. 

• In april 2021 rapporteerde de lokale krant Het Parool over de 

klachten van omwonenden in Amsterdam over geluidsoverlast van 

riviercruiseboten die waren afgemeerd in de stad. De boten werden 

genoemd als een bron van geluidsoverlast en luchtvervuiling. 

• In juni 2020 berichtte de regionale krant De Stentor over klachten 

van omwonenden in Deventer over geluidsoverlast van 

riviercruiseboten die waren afgemeerd in de stad. De boten werden 

genoemd als een bron van geluidshinder door hun 

dieselgeneratoren en hun geluidsinstallaties. 

• In juli 2019 meldde de lokale krant BN DeStem klachten van 

omwonenden in Willemstad over geluidsoverlast van 
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riviercruiseboten die waren afgemeerd in de stad. De boten werden 

genoemd als een bron van geluidsoverlast door hun 

geluidsinstallaties en hun dieselgeneratoren. 

• In juni 2020 meldde de lokale krant De Havenloods klachten van 

omwonenden in Rotterdam over geluidsoverlast van 

riviercruiseboten die waren afgemeerd in de stad. De boten werden 

genoemd als een bron van geluidsoverlast door hun 

dieselgeneratoren en hun geluidsinstallaties. 

• In augustus 2019 berichtte de lokale krant Noord-Hollands Dagblad 

over klachten van omwonenden in Medemblik over geluidsoverlast 

van riviercruiseboten die aanmeerden in de stad. De boten werden 

genoemd als een bron van geluidsoverlast door hun 

dieselgeneratoren en hun geluidsinstallaties. 

• In september 2020 meldde de regionale krant De Stentor klachten 

van omwonenden in Nijmegen over geluidsoverlast van 

riviercruiseboten die aanmeerden in de stad. De boten werden 

genoemd als een bron van geluidshinder door hun 

dieselgeneratoren en hun geluidsinstallaties. 

• In juni 2019 berichtte de Vlaamse krant Het Nieuwsblad over 

klachten van omwonenden in Gent over geluidsoverlast van 

riviercruiseboten die door de stad voeren. De boten werden 

genoemd als een bron van geluidsoverlast door hun 

geluidsinstallaties en door de drukte op het water. 

• In juni 2020 meldde de regionale krant De Gooi- en Eemlander 

klachten van omwonenden in Huizen over geluidsoverlast van 

riviercruiseboten die aanmeerden in de buurt van de oude haven van 

Huizen. De boten werden genoemd als een bron van geluidsoverlast 

door hun dieselgeneratoren en hun geluidsinstallaties. 

• In augustus 2020 berichtte de lokale krant De Stentor over klachten 

van omwonenden in Gorinchem over geluidsoverlast van 

riviercruiseboten die waren afgemeerd in de stad. De boten werden 

genoemd als een bron van geluidsoverlast door hun 

dieselgeneratoren en hun geluidsinstallaties. 

 

Het speelt kennelijk in veel havensteden en het lijkt een structureel probleem.  
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5.Stankoverlast en schadelijk voor de volksgezondheid vanwege uitstoot 

dieselgeneratoren. 

In de handelshaven van Tholen zijn enkele schepen afgemeerd die overdag en 

nachts hun generatoren (soms) laten werken. Dat veroorzaakt stankoverlast en 

enkele bewoners in het Cromvliet ervaren dat als hinderlijk. Los van het feit, dat 

de emissies een bedreiging zijn voor de volksgezondheid.  De werkgroep IACR 

onder de WHO heeft bekendgemaakt dat dieseluitlaatgas bewezen 

kankerverwekkend is. Hierbij is geen veilige ondergrens.  

Dieselmotoren stoten relatief veel roet en ultrafijnstof uit. Blootstelling aan roet 

en ultrafijnstof, zowel kort- als langdurig, is duidelijk geassocieerd met 

gezondheidseffecten. Variërend van systemische inflammatie, luchtwegklachten, 

kankerverwekkend tot hart- en vaatziekten en ziekenhuisopnames. Stankoverlast 

en bedreiging van de volksgezondheid blijkt bij rivier cruiseboten een structureel 

probleem. Zie hieronder wat willekeurige voorbeelden…. 

• In juni 2020 meldde de lokale krant De Havenloods dat 

omwonenden in Rotterdam klaagden over stankoverlast van 

dieselgeneratoren op riviercruiseboten die waren afgemeerd in de 

stad.  

• In augustus 2019 berichtte het Noord-Hollands Dagblad dat 

omwonenden in Medemblik klaagden over stankoverlast van 

dieselgeneratoren op riviercruiseboten die aanmeerden in de stad.  

• In augustus 2018 meldde de lokale krant De Gooi- en Eemlander dat 

omwonenden in Huizen klaagden over stankoverlast van 

dieselgeneratoren op riviercruiseboten die aanmeerden in de oude 

haven van Huizen.  

• In september 2019 berichtte het Dagblad van het Noorden dat 

omwonenden in Groningen klaagden over stankoverlast van 

dieselgeneratoren op riviercruiseboten die aanmeerden in de stad.  

• In september 2019 meldde de regionale krant BN DeStem dat 

omwonenden in Willemstad klaagden over stankoverlast van 

dieselgeneratoren op riviercruiseboten die waren afgemeerd in de 

haven van de stad.  

• In september 2020 meldde de lokale krant Het Laatste Nieuws dat 

omwonenden in Gent klaagden over stankoverlast van 

dieselgeneratoren op riviercruiseboten die aanmeerden in de stad.  
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• In augustus 2020 berichtte Gazet van Antwerpen dat omwonenden 

in Antwerpen klaagden over stankoverlast van dieselgeneratoren op 

riviercruiseboten die in de stad waren afgemeerd.  

• In juni 2020 meldde de lokale krant Het Laatste Nieuws dat 

omwonenden in Brugge klaagden over stankoverlast van 

dieselgeneratoren op riviercruiseboten die in de stad waren 

afgemeerd.  

• In september 2020 berichtte het Brabants Dagblad dat omwonenden 

in Den Bosch klaagden over stankoverlast van dieselgeneratoren op 

riviercruiseboten die in de stad waren afgemeerd.  

• In augustus 2020 meldde De Gelderlander dat omwonenden in 

Nijmegen klaagden over stankoverlast van dieselgeneratoren op 

riviercruiseboten die in de stad waren afgemeerd.  

• In augustus 2018 berichtte de lokale krant De Stentor dat 

omwonenden in Lelystad klaagden over stankoverlast van 

dieselgeneratoren op riviercruiseboten die in de stad waren 

afgemeerd.  

• In juni 2020 meldde de lokale krant Gooi- en Eemlander dat 

omwonenden in Huizen klaagden over stankoverlast van 

dieselgeneratoren op riviercruiseboten die in de stad waren 

afgemeerd.. 

• In september 2020 berichtte Het Parool dat omwonenden in 

Amsterdam klaagden over stankoverlast van dieselgeneratoren op 

riviercruiseboten die in de stad waren afgemeerd.  
 

Wij merken voor de nuance wel op, dat het beleid erop gericht is om het gebruik 

van dieselgeneratoren in de toekomst terug te dringen. Maar dat zal nog jaren 

duren. Belgische riviercruise boten, evenals Franse, Duitse en Zwitserse boten – 

die onze regio frequent bezoeken – blijken nog steeds over veel 

dieselgeneratoren te beschikken, aldus lezen we in publicaties van FEBER 

(België), en BDB (Duitsland) en zoals hiervoor aangehaald.  

Volgens een artikel in het Zwitserse krant Tages-Anzeiger van maart 2021 zijn de 

meest rivier cruiseboten nog steeds uitgerust met dieselgeneratoren, maar 

geven ook zij geen concrete cijfers. 

6.Walaansluiting en een nieuwe kabel. Het beschikken over een walaansluiting 

brengt met zich mee, dat een nieuwe elektriciteitskabel met voldoende KVA 
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moet worden aangelegd. Temeer nu e-bikes op grote schaal op rivier cruise boten 

worden aangeboden en elektrisch moeten worden geladen.   

In de elektriciteitswereld is er echter een ‘’hilarisch’’ gebrek aan voldoende 

elektrische capaciteit. Zelfs zodanig, dat bedrijven op industrieterreinen in de 

wachtkamer worden gezet en het jaren duurt voordat een kabelvoorziening 

operationeel is. Tholen kampt ook met een capaciteitsgebrek. Alternatief is om  

energie op te slaan in een grote batterij, zo gaf de projectleider optimistisch aan. 

Een grote batterij kan worden gehuurd en ter plekke gestald. Afhankelijk van de 

capaciteit liegen de kosten er niet om, namelijk tussen € 7600, en € 10.000,  per 

week. Dat levert wel een aanzienlijk hoger kostenplaatje op voor de 

cruisemaatschappijen en het is de vraag of Tholen daarmee scoort en 

concurrerend is.  

7. Zonnebloem Bergen op Zoom. Bij wijze van proef heeft de gemeente Bergen 

op Zoom enkele jaren geleden contact gelegd met de directie van de Zonnebloem 

over een periodiek bezoek aan Bergen op Zoom. Uiteindelijk is de Zonnebloem 

in Bergen op Zoom bij wijze van proefsessie afgemeerd. Bergen op Zoom beschikt 

over een passende steiger van de voormalige Spiritusfabriek. Je kunt als passant 

de (fysieke) oversteek maken en zo via de nieuwe stadswijk van de Nieuwe Veste 

de binnenstad in wandelen. Een stad met een veel aantrekkelijker pakket voor de 

toerist. Denk aan het Markiezenhof, de Peperbus, de Maagd, de Grote Markt, het 

aantrekkelijke winkelcentrum  en de talloze fraaie oude straten met 

bijbehorende Bourgondische ambiance. Maar, helaas het is bij dat ene bezoek 

van de Zonnebloem gebleven. Nadere informatie heeft geleerd, dat zich voor het 

bezoek van cruise boten aan de stad Bergen op Zoom nog geen concrete 

contracten zijn gesloten, hoewel de gemeente Bergen op Zoom die ambitie wel 

heeft. Het zegt dus iets over de vermeende grote, aantrekkelijke markt. 

8.Verwijzen naar de rijks vluchthaven. Het zou veel logischer zijn om de 

cruiseboten te verwijzen naar de rijks vluchthaven. Daar is voldoende capaciteit 

en kunnen de passagiers via de keersluis (als de brug althans werkt) gemakkelijk 

het stadje aanlopen of met de fiets verder trekken zoals dat nu ook al gedaan 

wordt. Het gemeentelijk verweer is, dat Rijkswaterstaat dat niet wenst. Maar een 

rijks vluchthaven geldt toch als vluchthaven voor al het scheepvaartverkeer op 

het Schelde-Rijnkanaal. Dus wij veronderstellen, dat na de nodige bestuurlijke 

druk en op het adequate niveau de bereidheid daartoe wel aanwezig is. Het kan 

niet simpelweg geweigerd worden. Bovendien het afmeren van rivier 

cruiseboten in de rijks vluchthaven wordt al jaren toegestaan! 
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9.Achteruitvaren. Een aantal van ons hebben enige nautische ervaring. Duidelijk   

is, dat er bij de entree en de aanloop naar Tholen fors gebaggerd zal moeten 

worden. Zwaaien van de schepen ter plekke zal moeilijk worden en dan moet 

men achteruit terugvaren. Wij hebben ons laten vertellen, dat dit geen probleem 

geeft. Tegelijkertijd vraagt het wel aandacht om te manoeuvreren tussen de 

pleziervaartbootjes die in en uitvaren.  

10. Archeologie en omgevingsvergunning. De aan te leggen werken vragen wel 

een nader archeologisch onderzoek in het kader van de omgevingsvergunning en 

we nemen aan dat op dat onderdeel geen fricties zijn te verwachten.  

11. Stikstof. Dat zelfde geldt voor de te verlenen omgevingsvergunning in relatie 

tot het vier honderd meter verderop gelegen Natura 2000 gebied. Houten 

constructies blijken weinig uitstoot te genereren en datzelfde geldt voor de 

gebruikersfase. Mogelijk ligt er een aandachtspunt als rivier cruiseboten 

dieselgeneratoren toepassen. 

12. Prestigieus. In zijn algemeenheid geldt wel de vraag of een dergelijke dure 

steigervoorziening rendabel is te maken en of het project niet veel te veel is 

ingegeven door prestige waar we later spijt van krijgen, geïnspireerd door een 

gemeentebestuur, dat kennelijk een erfenis achter wil laten, in dit geval mogelijk 

een negatieve nalatenschap met de Thoolse belastingbetaler als financier.  

13.Intentieverklaringen zijn boterzacht. De investering van een dik € 2,5 mio is 

het worst case scenario volgens de studie van de gemeente. Een en ander is 

gebaseerd op een begroting uit 2022 en zal vanwege de inflatie niet onbelangrijk 

zijn gestegen.   

Een dergelijke investering moet zichzelf in principe een ”beetje” terugverdienen. 

Een steiger voor riviercruise boten is immers geen primaire 

gemeenschapsvoorziening.   

Volgens de projectleider is van de verschillende cruisemaatschappijen geen 

enkele harde zekerheid verkregen, dat de rivier cruiseboten inderdaad naar 

Tholen komen. Anders dan enkele intentieverklaringen van twee rivier cruise 

maatschappijen, t.w. Rivertech en Boat Bike Toers. De laatste boot  meert nu al 

Nota bene € 2,5 mio investeren, op basis van twee vrijblijvende 

intentieverklaringen. Dat is vragen om problemen, maar wel over de rug van 

de Thoolse belastingbetaler. 
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jaarlijks af in de rijks vluchthaven van Tholen. Met het opvallende patroon 

trouwens, dat de meeste fietsers vanaf de rijks vluchthaven  – te herkennen aan 

boat bike - linea recta naar Bergen op Zoom fietsen en het stadje Tholen mijden!  

Met zo’n grote investering en niet geringe onderhoudslasten is het in de 

investeringswereld algemeen gebruikelijk, dat je vooraf zekerheid wilt. En is het 

usance, dat je vervolgens pas gaat investeren als bijvoorbeeld 70 procent of soms 

80 procent langjarig is verkocht of verhuurd. In de bouwwereld geldt een 

percentage van 70 tot 80 op basis van op contract verkochte woningen. Eerst dan 

verstrekt de bank een krediet. In plaats daarvan liggen er met betrekking tot de 

komst van riviercruise boten naar Tholen nu slechts 2 (vrijblijvende) 

intentieverklaringen. Die zijn zo zacht als boter en zij stellen juridisch niks voor. 

De cruise maatschappijen kunnen er dus altijd onderuit en daarmee komt de 

investering volledig op de tocht te staan.  

Voorkomen zal moeten worden, dat er een financieel debacle dreigt over de rug 

van de  Thoolse belastingbetaler. De projectleider verdedigt het ontbreken van 

contracten door te stellen, dat het in die sector niet gebruikelijk is om contracten 

af te dwingen. Ammehoela,, holy mody……geen contract willen tekenen, omdat 

het ongebruikelijk is in de sector. Dat klinkt als een uitvlucht. Tegelijkertijd kan 

de sector zich een dergelijk gedrag kennelijk permitteren vanwege het grote 

aanbod aan havenstadjes in West-Europa. Maar of je dan dat risico ten koste van 

de belastingbetaler moet accepteren is dan natuurlijk een andere vraag.  

Jammer, maar zonder harde contracten is er geen basis om te vertrouwen op de 

komst van voldoende riviercruise boten naar Tholen, lijkt  

11. Wensdenken? Als we met de projectleider praten krijgen we het gevoel dat 

er sprake is van “wensdenken”. Een en al optimisme, maar is de positie van 

Tholen werkelijk zo aantrekkelijk, dat er veel cruiseboten naar Tholen zullen 

De Rivier cruisemaatschappij AMA rekent ons even  voor, dat per bezoekje € 

1278 wordt gecasht. Ja, ja, de slager keurt zijn eigen vlees. Een absurde 

voorstelling van zaken. In werkelijkheid is dat slechts ca. € 200,-.  

De marktinschatting staat bol van optimisme, evenals de Thoolse highlights. 

”Wensdenken” met een hoop op zegenbeleid. 
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komen en de grote investering rechtvaardigen. Een leuk stadje, maar qua winkel- 

en horeca heeft het stadje niet zo heel veel te bieden. Het stadje mist daarvoor 

de nodige high lights. De grote NH kerk is gesloten, de Gasthuiskapel is dicht en 

de winkels zijn op de vingers van één hand te tellen! 

Vervolgens wordt door de projectleider aangegeven, dat de passagiers elders in 

de gemeente Tholen meer kan worden geboden. De aardappelveiling in Sint-

Annaland noemt hij als voorbeeld. Inderdaad, een mogelijk en leuk tijdverdrijf, 

maar wel met  een zeer beperkte openstelling. Het fenomeen van de vroege 

aardappels pleegt zich namelijk slechts 2 a 3 weken per jaar af te spelen met 

bovendien zeer beperkte openingstijden.  

Als we dat opmerken pareert de projectleider met te zeggen, dat op die 

aardappelveiling ook andere lokale producten kunnen worden 

aangeboden.…Welke dan? Ja, bijvoorbeeld geperst vers fruit, zo zei de 

projectleider?? Say no more. Bovendien het reisje Sint-Annaland vraagt 20 km 

vice versa.  

Het Roosevelthuis – het karakteristieke gebouw en de aantrekkelijke ambiance 

ten spijt -  is een andere optie, leuk inderdaad. Maar de Kamer in het gebouw 

van de Ambachtsheerlijkheid kan maximaal 15 tot 20 bezoekers herbergen, 

terwijl de cruiseboten arriveren met 80 tot 150 gasten! Die vervolgens toch ook 

weer 10 km vice versa moeten reizen, c.q. fietsen. Niks mis met Oud-Vossemeer, 

maar of dat nu de trigger wordt om in Tholen af te meren vragen we ons af. Het 

riekt allemaal naar een hoop op zegenbeleid! 

11. Toeristenbelasting. Geschermd wordt met een aantrekkelijk 
bestedingspatroon. Een onderzoeksbureau heeft een gedetailleerde berekening 
gemaakt. Rederij AMA – de slager keurt zijn eigen vlees!! - gaat er zelf van uit dat 
er 150 mensen op een schip zitten.  

Als een baltsende Paradijsvolgel paait hij u en ons met een fabelachtige en bijna 
oneindige inkomstenbron als gevolg van het toeristenbezoek van 
riviercruiseboten aan Tholen. 

Per bezoekje levert dat de gemeente Tholen rechtstreeks 1278 euro op onder 
meer aan havengeld en toeristenbelasting, zo rekenen ze veel te optimistisch en 
weinig correct voor. 

Later komen we in dit stuk terug op de opbrengst van havengelden, die overigens 
aanzienlijk  lager zijn dan AMA doet voorkomen. En datzelfde geldt voor de 
toeristenbelasting, namelijk slechts € 1 euro per passagier met mogelijk nog een 
discussie als er geen overnachting plaats vindt.  
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Het financieel plaatje, dat AMA presenteert klopt op vele fronten niet. Zwaar 
overdreven!! Maar ook moet nog een ander uitgangspunt worden betwist, 
namelijk het gebruik van toeristenbelasting voor de reductie van de 
exploitatielasten van de steiger voor de cruise boten. 

Feit is, dat de toeristenbelasting niet als afschrijving mag gelden voor de 
financiële lasten van de gemeentelijke steiger voor rivier cruiseboten. Zoals de 
toeristenbelasting van de campings, zomerwoningen en de jachthavens op 
Tholen ook niet op de infra en steigers kan worden afgeboekt. En de 
steigerwerken van de Thoolse haven en van Stavenisse ook niet kunnen worden 
gefinancierd uit de opbrengst van de toeristenbelasting. Dit type voorzieningen 
moeten zichzelf volkomen bedruipen en dat geldt dan natuurlijk ook voor een 
steiger voor de riviercruises in het stadje Tholen. De gemeente mag de opbrengst 
van de toeristenbelasting niet gebruiken voor de financiering van de steiger voor 
rivier cruiseboten.  

Het is daarnaast ook niet toegestaan om de inkomsten van toeristenbelasting te 
gebruiken voor de afwaardering en/of aflossing van een specifieke voorziening 
zoals een steiger. Dit is omdat de toeristenbelasting wordt geheven als algemene 
belasting en niet specifiek kan worden gekoppeld aan de financiering van een 
bepaalde toeristische voorziening. Wellicht ten overvloede…….Er zijn 
verschillende voorbeelden van rechtszaken en uitspraken over dit onderwerp. 
Een van de bekendste is een zaak uit 2014 tussen de gemeente Amsterdam en 
een aantal horecaondernemers. De gemeente Amsterdam wilde de opbrengst 
van de toeristenbelasting gebruiken voor de bouw van een nieuw metrostation 
mede ten behoeve van de toeristen.  

De horecaondernemers waren het hier niet mee eens en spanden een 
rechtszaak aan. De rechter oordeelde, dat het gebruik van toeristenbelasting 
voor de financiering van een bepaalde voorziening niet is toegestaan en dat de 
gemeente de opbrengst alleen mag gebruiken voor het algemeen belang zoals 
bijvoorbeeld het onderhoud en het schoonmaken van straten, wegen en pleinen 
die door de toeristen worden gebruikt.  

Als een baltsende Paradijsvogel paait AMA u en ons met een fabelachtige en 

bijna oneindige inkomstenbron als gevolg van het toeristenbezoek van 

riviercruiseboten aan Tholen 
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Een ander voorbeeld is een zaak uit 2018 tussen de gemeente Zandvoort en een 
strandpaviljoenhouder. De gemeente Zandvoort wilde de opbrengst van de 
toeristenbelasting gebruiken voor de financiering van een nieuwe strandopgang 
en een nieuw toiletgebouw.  

De strandpaviljoenhouder was het hier niet mee eens en spande een rechtszaak 
aan. De rechter oordeelde, dat het gebruik van toeristenbelasting voor de 
financiering van specifieke openbare (toeristische) voorzieningen niet is 
toegestaan en dat de gemeente de opbrengst van de belasting alleen mag 
gebruiken voor het algemeen belang van de stad. De suggestie van AMA is 
derhalve onjuist, terwijl ook duidelijk is dat ook de gemeente toeristenbelasting 
niet mag inzetten als financieringsbron. 

12. Beroerd bestedingspatroon van de passagiers. Ervaringen elders leren dat 
elke bezoeker gemiddeld bijna 25 tot 30 euro uitgeeft in winkels, horeca en 
musea, aldus de projectleider. Als je dat allemaal optelt, kom je in het eerste jaar 
aan een opbrengst van 187.000 euro dat bij Thoolse ondernemers wordt 
besteed,  aldus ook een (optimistische) woordvoerder van de rederij AMA. 

Wij kunnen ons voorstellen,  dat dit mogelijk voor de regio Amsterdam, Hoorn, 
Volendam, Zaandam enz. geldt waar de boten ook veel langer plegen te 
vertoeven. En in welke plaatsen rivier cruise boten aanmeren uit het hoger 
segment. Ook volstrekt anders dan de halve dag dat men – aldus het rapport – 
in Tholen verblijft. 

Dat bestedingseffect  is vermoedelijk in Tholen niet aan de orde als wij de 
kwaliteit beoordelen van de rivier cruise schepen die de Thoolse rijks 
vluchthaven thans aandoen! Duidelijk een lager segment.  

BNdeStem heeft vorig jaar een uitvoerig verhaal gepubliceerd over de 
economische effecten van cruiseschepen in Willemstad. Qua uitstraling en 
ligging toch een aantrekkelijker en vooral bekender historisch stadje. Onder de 
veelzeggende kop: ”De zilvervloot vaart zeker niet mee” worden de ervaringen 
van de lokale middenstand en de horeca geciteerd.  

De middenstand en horeca klaagden steen en been, dat de bestedingseffecten 
dramatisch laag zijn. “Ze eten allemaal aan boord en bestedingen in de winkels 
vinden er nauwelijks plaats”, aldus werd opgetekend. Een aantal cruiseboten 
staat bekend om hun voortreffelijke keukens die la Chaine des Rotisseurs 
waardig zijn.  

 

Artikel BNde Stem over Willemstad. 
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WILLEMSTAD/MOERDIJK - Stel dat er bij de opgeknapte 

haven van Moerdijk een riviercruisesteiger komt. Wat kan het 

dorp dan verwachten? In Willemstad komen ze veel over de 

vloer, maar in het kielzog van de grote schepen vaart zeker 

niet de zilvervloot mee. ‘Aan eten en drinken hebben ze alles 

aan boord.’ 

Zeker in de jaren voor corona waren riviercruises booming. Ook 

in Willemstad, waar op verzoek van de Zwitserse reder Scylla 

lange tijd is gekeken naar de aanleg van een speciale steiger 

voor de schepen, die tot een lengte van 135 meter reiken. Door 

corona hebben de cruises twee jaar op hun gat gelegen. Ze 

trekken nu weer aan, maar het is nog niet terug op het oude 

niveau 

Amerikanen, Japanners, Chinezen 

,,Door corona hebben de cruises twee jaar op hun gat gelegen. 

Ze trekken nu weer aan, maar het is nog niet terug op het oude 

niveau”, aldus Van der List. ,,Er komen Amerikanen, Japanners, 

Chinezen. In niet alle landen is alles weer op stoom gekomen.” 

Rinkelt ook de kassa van de lokale ondernemers als de 

rivierreuzen naar het vestingstadje varen? Dat blijkt erg mee te 

vallen. Ten eerste vinden de gasten aan boord alles wat hun 

hartje begeert en vaak is Willemstad ook een uitvalsbasis om met 

de bus elders te gaan kijken, bijvoorbeeld Bergen op Zoom. 

Havenmeester Van der List: ,,Maar er zijn er zeker ook toeristen 

die hier wat gaan drinken op een terrasje of die wat kopen in een 

winkeltje. En het brengt geld in het laatje voor de gemeente. De 

cruises dienen zeker een economisch belang, al zal het niet om 

grote hoeveelheden geld gaan.” 

Nog geen 1 procent van de omzet 

Iman de Keijzer van restaurant De Rosmolen bevestigt dat beeld. 

De horeca profiteert nauwelijks of niet van de riviercruises, zegt 
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hij. ,,Die mensen hebben aan boord een compleet pakket aan 

eten en drinken. Of ze gaan ergens anders heen. Natuurlijk merk 

je er altijd wel iets van. Maar het gaat nog niet eens om 1 procent 

van de omzet.”,, De klandizie valt erg tegen”, zegt ook Liesbeth 

Mak van het ondernemersplatform, dat onder stadstafel Hart voor 

Willemstad valt. ,,Een enkeling zal eens een kopje koffie gaan 

drinken of een souvenir kopen. Maar zeker de grote schepen 

hebben alles aan boord.”  

Een nieuwe riviercruisesteiger nabij de haven stuitte op grote 

weerstand bij inwoners van Willemstad, die bang waren voor 

verlies van uitzicht. Ook een plek oostelijk van de stad, viel 

uiteindelijk af. Dus ging de steiger ter ziele. ,,Van mij mag ie er 

dus nog steeds komen, bijvoorbeeld nabij restaurant Vista, waar 

al een ponton ligt. Maar ja, dat uitzicht, hè.” 

Geen vaarwel 

Na het afketsen van een steiger in Willemstad, is nu dus het dorp 

Moerdijk in beeld, al is daar zeker geen sprake van een concreet 

plan. Het zou om een extra steiger gaan, want het is niet 

bedoeling dat de schepen Willemstad vaarwel zeggen. 

Vanwege dat geringe effect werd de aanleg van een nieuwe steiger voor 

cruiseboten in Willemstad afgeblazen. Even later onderging een geplande 

steiger voor rivier cruiseboten in Moerdijk hetzelfde lot. Willemstad heeft nu 

nog steeds het voordeel, dat er niet per se  een dure steiger behoeft te 

worden gemaakt en een cruise boot kan afmeren aan de bestaande oude 

havenkade! Dus het ligplaatstarief zal in Willemstad beduidend lager zijn, 

ergo sterk concurrerend en daar zal Tholen niet aan kunnen tippen. 

13. Havenopbrengsten, c.q. tarieven. Intrigerend is de vraag welke 

haventarieven toegepast worden. Daarnaast is belangrijk te weten of er een 

concurrentieanalyse is gemaakt, waaruit blijkt dat het aantrekkelijk is om in 

Tholen te vertoeven. De cruise maatschappijen zullen dat element ook in hun 

afwegingen betrekken en vermoedelijk eerder opteren voor Willemstad, Bergen 

op Zoom, Gouda, Dordrecht, Antwerpen, Gent, Brugge, Lille dan voor Tholen.  



 

 
24 

 

24 

Wij zijn ook benieuwd hoe dat financieel exploitatiemodel, zeg maar de business 

case  er in de Thoolse situatie er uitziet. Het zou aardig zijn om daar inzicht in te 

verkrijgen.  

Helaas was de projectleider niet bereid om verder  inzicht te geven in de 

financiële business case van Tholen anders dan wat algemeenheden. Benieuwd 

welke (optimistische) aannames daarbij worden gepleegd. Met stijgende kosten 

en oplopende rente wordt dat er niet beter op. Tijdens die inspraakavond 

noteerden wij al de opmerking van een aanwezige, dat Tholen daar “ervaring” 

mee heeft. Het nieuwe gemeentehuis werd aanvankelijk begroot op € 6 mio en 

uiteindelijk moest € 16 mio worden neergeteld. De politiek was daarmee een 

klein traumaatje rijker en een illusie armer. Niet fair, want een gemeentehuis 

bouwen is wat complexer!  

14.Uitwerking business case. Wij hebben de businesscase voor onszelf 

uitgewerkt, omdat de projectleider daar geen inzicht in wilde verstrekken. 

Uitgaande van een investering van ca. € 2,5 mio, gebaseerd op het kostenpeil 

2024 en een uitvoering in 2024 (inclusief baggeren, voorbereidingskosten, water, 

vuilafvoer, vuilwateropvang, verlichting, leges, onderzoeken en energiekabel). 

Daarbij gaan we uit van een rente van 4,5%, een aflossingsperiode van 30 jaar, 

een niet compensabele b.t.w. heffing, alsmede een reservering voor jaarlijks 

onderhoud van 1%.  

Met de aantekening overigens dat de ECB een verdere stijging van de rente 

voorziet. Op basis van die uitgangspunten komen we op onderstaande jaarlijkse 

exploitatielast: 

Jaarlijkse last voor de financiering: 

Als we naar het verleden kijken dan zien we dat de marge tussen de ECB rente 

en de marktrente voor langlopende leningen in het eurogebied ongeveer 1% 

tot 2% is geweest. De ECB beleningsrente bedraagt thans 3,75%.  Daarom gaan 

wij bij de berekening van de annuïteit uit van een rentepercentage van 5%.  

 

Op basis van een annuïteit van 30 jaar bij een rente van 5% bedraagt de 

jaarlijkse financiële last € 162.628,-. Het staat buiten kijf, dat op het moment 

van uitvoering – zeg begin 2024  of later de rente verder is gestegen en het 

financieel plaatje nog ongunstiger uitpakt. 
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Op het moment, dat wij dit stuk schrijven bedraagt de rente voor een 30 
jarige hypotheek bij de Rabobank 5,04%. De ECB heeft aangekondigd om in 
het kader van de hoge inflatie de rente in stappen te verhogen. In september 
2023 wordt een volgende renteverhoging verwacht. Het geproduceerde 
financieel plaatje zal in werkelijkheid als gevolg van die hogere rente dus nog 
ongunstiger uitpakken. 

 

 

Op basis van een annuïteit voor 30 jaar bij een rente van 5% per jaar 
bedraagt de jaarlijkse financiële last € 162.628,-. 

 

Vervolgens dienen de variabele kosten te worden toegevoegd zoals  onderhoud, 

haventoezicht,  verzekering, waterschapslasten, erfpacht water, schoonmaken, 

verlichting enz.  

Daarbij gaan we er vanuit, dat geen periodieke baggerwerkzaamheden moeten 

worden uitgevoerd en de kosten voor elektriciteit, drinkwater, vuilwaterafvoer 

en afvoer huishoudelijk afval voor rekening van de rivier cruise boten komen.  

Grofweg schatten wij  die (gemeentelijke) variabele kosten op tenminste € 

30.000,-, per jaar, maar de business case van de gemeente zal dat definitief 

uitwijzen. Daarmee ligt de totale jaarlijkse exploitatielasten van de te maken 

steigers ruwweg  op € 192.628,-.  

Totaal jaarlijkse aflossing met rente, onderhoud en variabele kosten 

Totale jaarlijkse exploitatielasten inclusief variabele kosten  onderhoud, 
verzekering, belastingen, haventoezicht, erfpacht water enz.  
bedragen ca. €192.628,-.  

 

14.Inkomsten versus uitgaven, winst of verlies. Nu de kostenkant grofweg 

bekend is, is het interessant te weten wat de te verwachten opbrengsten zijn in 

termen van havengeld.  Het seizoen is beperkt, dus de exploitatielasten moeten 

in vijf of zes maanden terugverdiend worden.  
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Die ervaring tekenden wij ook op uit interviews met havenmeesters in en buiten 

de regio. Voorts begrijpen wij, dat de steiger in Tholen voor cruiseboten op 

Zondag niet mag worden gebruikt.  

Tarieven  voor riviercruises boten in en buiten de regio  

Dordrecht     € gratis. 

Willemstad      € 1,56 per m’  

Alkmaar      € 1,00 per m’ 

Amsterdam (binnenstad)      € 2,58 per m’ 

Zaanstad      € 1,18 per m’ 

Zaandam      € 0,90 per m’ 

Deventer      € 1,70 per m’ 

Nijmegen      € 1,00 per m’ 

Lelystad      € 0,97 - € 1,30 per m’ 

Stavoren      € 0,90 m’ 

Gent       € 1,30 - € 1,55 per m’ 

Antwerpen      € 1,00 - € 1,50 per m’ 

Lille      € 0,90 - € 1,30 per m’ 

Boedapest      € 1,00 per m’ 

Berlijn       € 0,60 tot € 1,30 per m’ 

Parijs       € 1,30 per m’ 

Praag       € 1,00 - € 1250, per m2. 

Deze prijzen gelden als indicatief en kunnen variëren afhankelijk van het seizoen, 
de locatie van de ligplaats, de grootte van de boot en de duur van het verblijf. 
Soms worden kortingen geboden in geval van een verblijf langer dan een dag! 

En dat terwijl de marktpositie van die steden aanzienlijk gunstiger is. Navraag bij 

de gemeente Moerdijk en de havenmeester van Willemstad leren het volgende.  

In Willemstad begint het seizoen in april en eindigt het in oktober. De piek ligt 

daarbij in de maanden mei, juni, juli, augustus en september. Gemiddeld 

arriveren in de piekperiode ca. 150 a 170 rivier cruise boten. In Willemstad is de 
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haven echter wel op Zondag opengesteld en geldt geen verbod op het gebruik 

van aggregaten.   

Wij hebben reden om aan te nemen, dat het aantal rivier cruise boten voor 

Tholen veel lager ligt dan voor Willemstad. Onder andere vanwege de nautische 

gunstigere ligging van Willemstad,de betere  bekendheid van het stadje 

Willemstad en de historisch grotere impact, alsmede het uitsluiten van het 

gebruik op Zondag van de steiger in Tholen. 

De bruine vloot en Boat Bike, rondvaarten maken nu al gebruik van de bestaande 

handelshaven en/of rijks vluchthaven in Tholen en genereren havenopbrengsten 

en dus moeten die haveninkomsten buiten beschouwing blijven, zijnde niet 

minder dan 60%,  

Het lijkt ons realistisch om in Tholen uit te gaan van een gefaseerde groei. Als 

voorzichtige prognose  wordt ervan uitgegaan  dat over enkele jaren ca. 150 

riviercruises per jaar Tholen aandoen. In het seizoen dus 6 rivier cruise boten per 

week. Toegegeven dat is een forse uitdaging en optimistisch.  

Het is voorts reëel om bij de Thoolse business case uit te gaan van een 

gemiddelde lengte (LOA) van 100 m’  

Uitgaande van hetzelfde ligplaatstarief als in Willemstad (???), de gunstigere 

marktpositie van Willemstad ten spijt, leidt dat bij 150 riviercruiseboten tot een 

inkomstenpost, c.q. havenopbrengst van ca. € 23.400.-. per jaar. De inkomsten 

van de bruine vloot en rondvaarten die nu al in de oude handelshaven afmeren 

worden uiteraard buiten beschouwing gelaten. En voorts moet rekening worden 

gehouden met aanloopverliezen in de eerste jaren. 

Totale havenopbrengsten per jaar 

Totale havenopbrengsten per jaar, gebaseerd op 150 riviercruiseboten 
bedragen €  
23.400,-.  

 

Met nogmaals de aantekening, dat een aantal aannames is gepleegd bij gebreke 

van detail inzicht in het gemeentelijk businessplan. Maar zelfs bij een 

substantieel lagere exploitatielast blijft er een grote kloof tussen uitgaven en 

opbrengsten!.  

Jaarlijks begroot verlies. 
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Jaarlijkse exploitatielasten minus jaarlijkse havenopbrengsten zijn € 
192.628, - € 23.400,- =  
€169.228,-. 

 

Vanwege stijgende rente – geprognosticeerd door de ECB – kan dat nog hoger 

uitpakken. Naar ons oordeel is een dergelijk jaarlijks verlies niet te 

verantwoorden en willen we bepleiten om dat kapitaal te benutten voor andere 

Thoolse noden, bijvoorbeeld de kleine kernenproblematiek. Mogelijkerwijs is het 

een betere en veel goedkopere optie om de steiger van Rijkswaterstaat in de rijks 

vluchthaven – waar nu al cruiseboten afmeren – te upgraden al of niet met 

financiële steun uit het Interreg programma van de EU. Voor dit jaar kunnen nog 

projecten worden aangemeld voor 9 juni a.s.!!!  

Andere optie is het genereren van een EU-subsidie op basis van hetzelfde 

Interreg programma van de EU. De jachthaven Sint-Annaland   wist een aantal 

jaren geleden ook een subsidie van ruim € 1 mio binnen te halen voor de 

aanschaf van nieuwe steigers om aldus extra passantenboten en bezoekers aan 

te trekken. Busmariteam deed hetzelfde! Een moderne versie van de vleespotten 

van Egypte. Er is genoeg (Brussels) geld om rond te strooien als confetti op een 

bruiloft, zo ervoeren wij eerder. Maar dat vereist wel wat inspanningen uiteraard 

en het komt niet aangewaaid. 

 

Conclusie:  

Nog even wachten dus met het uitrollen van de rode loper of in dit geval het 

uitrollen van de loopplank voor een steiger ten behoeve van rivier cruiseboten. 

Geef voorrang aan andere Thoolse noden en maatschappelijke behoeften. 

Bijvoorbeeld prioriteit geven aan het beteugelen van het ontgassen van 

chemische tanks die langs Tholen varen en de gezondheid ernstig aantasten. 

Genereer een subsidie  - de moderne versie van de Vleespotten van Egypte - via 

het Interreg programma van de EU zoals de jachthaven van Sint-Annaland en 

Busmariteam dat eerder succesvol deden. Die “harkten” bijna € 2 mio binnen 

voor de aanleg van steigers om aldus meer plezier vaartboten naar Sint-

Annaland te halen. Geen rocket science! 
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Breng in beeld hoe het werkelijk gesteld is met de luchtkwaliteit in Tholen 

vanwege het scheepvaartverkeer. Dring aan op een strikte handhaving zoals de 

gemeente Bergen op Zoom dat ook recent heeft gedaan. 

Zoals u veel beter weet is het ontgassen van chemische tankers verboden. Toch 

gebeurt het regelmatig, omdat er onvoldoende capaciteit is om de gassen op een 

veilige manier af te voeren. Dit leidt tot uitstoot van schadelijke stoffen zoals 

benzeen, tolueen en xyleen en kan gevaarlijk zijn voor de volksgezondheid. Deze 

schadelijke stoffen kunnen gezondheidsproblemen veroorzaken bij mensen die 

in de buurt wonen of werken. Zo kunnen de dampen leiden tot hoofdpijn, 

duizeligheid, misselijkheid en in sommige gevallen zelfs een verhoogd risico op 

kanker. Vooral kinderen, ouderen en mensen met gezondheidsproblemen zijn 

kwetsbaar voor de gevolgen van deze dampen. Daarnaast kan het ontgassen ook 

schadelijk zijn voor het milieu. De schadelijke stoffen komen niet alleen in de 

lucht terecht, maar kunnen ook in het water of in  bodem neerslaan. En probeer 

in de tussentijd een subsidie te genereren zoals de jachthaven Sint-Annaland, c,q, 

watersportvereniging van Sint-Annaland daarin eerder succesvol voorging. Een 

substantiële subsidie voor die op zichzelf aardige steigervoorziening voor rivier 

cruiseboten al of niet geoptimaliseerd en toegepast in de rijks vluchthaven.  

Het verkrijgen van een subsidie is overigens geen rocket science, zo bleek eerder 

in Sint-Annaland! 


